

Closing remarks of the President of AICESIS, the Honorable Mr. John Jacobs, delivered by the Director and Secretary General of the Social and Economic Council of Curaçao (a constituent country within the Kingdom of the Netherlands in the Caribbean) Mr. Raul Henriquez:

Esteemed Colleagues, Ladies and Gentlemen,

With protocol duly served, and on behalf of the Chairman of the International Association of Economic and Social Councils and Similar Institutions (AICESIS), the Honorable Mr. John Jacobs, who cannot attend virtually due to urgent matters, I have the honor of closing this international workshop of AICESIS on his behalf.

First, I extend my deepest gratitude to President Dr. Aka Aouélé of the CESEC of Ivory Coast and his esteemed team for graciously hosting this event and providing an exemplary platform for our discussions. Special thanks go to our dynamic Secretary-General, Mr. Xyrafis, the Vice Secretary Generals from all regions, and all participants who attended both in person and online. Your insights and contributions have been invaluable, and we deeply appreciate your patience during the technical difficulties this morning, which were promptly resolved by the diligent Ivorian CESEC staff.

Additionally, I would like to extend heartfelt thanks to the technical staff, the interpreters, the esteemed members of the council of the CESEC, and everyone who contributed to making this AICESIS event a resounding success.

As we continue our unwavering commitment to the Athens Declaration, which underscores the pivotal role of Economic and Social Councils in combating inequalities, today's discussions have highlighted the paramount importance of social dialogue in achieving broad and inclusive growth.

Our session today commenced with insightful contributions from the International Labour Organization (ILO), emphasizing our robust partnership. The self-evaluation tool introduced by the ILO in 2021 continues to support institutions in enhancing their operations. Reflecting on progress since the Athens Conference, AICESIS remains steadfast in supporting effective strategies and addressing inequalities.

The multidimensional nature of inequalities was evident in the contributions from various regions, showcasing diverse challenges and innovative solutions:

Insights from Various Regions:

Africa: The multifaceted nature of inequalities encompasses gender, disability, and socio-economic status. Significant barriers include the requirement of several years of experience to secure a job after university, gender preferences in the labor market, and the discrimination faced by people with disabilities. Professional training in collaboration with the private sector, promoting women in STEM fields, and improving conditions for informal workers are essential steps to address these issues.

Latin America and the Caribbean: Inclusive socio-labor dialogue aims to democratize dialogue spaces, ensuring greater legitimacy and shared prosperity based on substantive equality. This region addresses high informal employment rates, gender gaps, lack of unionization, and the protection of migrant workers. An intersectional approach in public policies and efforts to generate data on hidden inequalities are commendable.

Asia and Eurasia: Significant disparities in income and access to education and jobs exist between urban and rural areas. Gender discrimination remains a critical issue, with employment and pay gaps that need urgent attention. Strengthening social dialogue institutions to bring together social partners and develop effective strategies is therefore crucial.

Europe: Robust social dialogue and the ratification of numerous ILO conventions have reinforced socioeconomic stability. Successful strategies include employment creation, labor rights, and social protection. These initiatives provide valuable lessons on addressing inequalities through comprehensive and integrated approaches.

In conclusion, our esteemed and renowned association AICESIS remains dedicated to advancing shared goals, reducing inequalities, and achieving global social justice. The strategies and insights shared today reinforce our collective commitment to these objectives. Through education, technology, and strengthened partnerships, we can address these challenges and ensure inclusive growth. The diverse perspectives from

Africa, Latin America and the Caribbean, Asia, Eurasia, and Europe underscore the importance of tailored, context-specific strategies in combating inequalities.

For those foreign delegates who are in Abidjan, I wish you a safe journey home. For those online, best wishes from the President, and we hope to see everyone in person in Shanghai, China, in November this year.

Thank you.

Remarques de clôture du Président de l'AICESIS, l'Honorable M. John Jacobs, prononcées par le Directeur et Secrétaire Général du Conseil Économique et Social de Curaçao (un pays constitutif du Royaume des Pays-Bas dans les Caraïbes), M. Raúl Henríquez:

Chers collègues, Mesdames et Messieurs,

Avec le protocole dûment respecté, et au nom du Président de l'Association Internationale des Conseils Économiques et Sociaux et Institutions Similaires (AICESIS), l'Honorable M. John Jacobs, qui ne peut assister virtuellement en raison de questions urgentes, j'ai l'honneur de clôturer cet atelier international de l'AICESIS en son nom.

Tout d'abord, j'adresse mes plus sincères remerciements au Président Dr. Aka Aouélé du CESEC de la Côte d'Ivoire et à son équipe distinguée pour avoir généreusement accueilli cet événement et fourni une plateforme exemplaire pour nos discussions. Un merci particulier à notre dynamique Secrétaire Général, M. Xyrafis, aux Vice-Secrétaires Généraux de toutes les régions, et à tous les participants qui ont assisté en personne et en ligne. Vos perspectives et contributions ont été inestimables, et nous apprécions profondément votre patience lors des difficultés techniques de ce matin, qui ont été rapidement résolues par le personnel diligent du CESEC ivoirien.

De plus, je tiens à exprimer mes remerciements chaleureux au personnel technique, aux interprètes, aux membres éminents du conseil du CESEC, et à tous ceux qui ont contribué à faire de cet événement de l'AICESIS un franc succès.

Alors que nous poursuivons notre engagement indéfectible envers la Déclaration d'Athènes, qui souligne le rôle crucial des Conseils Économiques et Sociaux dans la lutte contre les inégalités, les discussions d'aujourd'hui ont mis en lumière l'importance primordiale du dialogue social pour parvenir à une croissance large et inclusive.

Notre session d'aujourd'hui a commencé par des contributions perspicaces de l'Organisation Internationale du Travail (OIT), mettant en avant notre partenariat solide. L'outil d'auto-évaluation introduit par l'OIT en 2021 continue de soutenir les institutions dans l'amélioration de leurs opérations. En réfléchissant aux progrès réalisés depuis la

Conférence d'Athènes, l'AICESIS reste déterminée à soutenir des stratégies efficaces et à aborder les inégalités.

La nature multidimensionnelle des inégalités était évidente dans les contributions des différentes régions, mettant en avant des défis divers et des solutions innovantes :

Aperçus des différentes régions:

Afrique: La nature multiforme des inégalités englobe le genre, le handicap et le statut socio-économique. Les barrières significatives incluent l'exigence de plusieurs années d'expérience pour obtenir un emploi après l'université, les préférences de genre sur le marché du travail, et la discrimination à l'égard des personnes handicapées. La formation professionnelle en collaboration avec le secteur privé, la promotion des femmes dans les domaines STEM, et l'amélioration des conditions pour les travailleurs informels sont des étapes essentielles pour aborder ces questions.

Amérique latine et Caraïbes : Le dialogue socio-laboral inclusif vise à démocratiser les espaces de dialogue, assurant une plus grande légitimité et une prospérité partagée basée sur l'égalité substantielle. Cette région aborde des taux élevés d'emploi informel, des écarts de genre, le manque de syndicalisation, et la protection des travailleurs migrants. Une approche intersectionnelle dans les politiques publiques et les efforts pour générer des données sur les inégalités cachées sont louables.

Asie et Eurasie : Des disparités significatives de revenus et d'accès à l'éducation et aux emplois existent entre les zones urbaines et rurales. La discrimination de genre demeure une question critique, avec des écarts d'emploi et de rémunération qui nécessitent une attention urgente. Le renforcement des institutions de dialogue social pour rassembler les partenaires sociaux et développer des stratégies efficaces est donc crucial.

Europe: Un dialogue social robuste et la ratification de nombreuses conventions de l'OIT ont renforcé la stabilité socio-économique. Les stratégies réussies incluent la création d'emplois, les droits du travail et la protection sociale. Ces initiatives fournissent des leçons précieuses sur la façon de traiter les inégalités par des approches complètes et intégrées.

En conclusion, notre association éminente et renommée, l'AICESIS, reste dédiée à la promotion des objectifs partagés, à la réduction des inégalités et à la réalisation de la justice sociale mondiale. Les stratégies et perspectives partagées aujourd'hui renforcent notre engagement collectif envers ces objectifs. Grâce à l'éducation, à la technologie et à des partenariats renforcés, nous pouvons aborder ces défis et assurer une croissance inclusive. Les perspectives diverses d'Afrique, d'Amérique latine et des Caraïbes, d'Asie, d'Eurasie et d'Europe soulignent l'importance de stratégies spécifiques au contexte pour lutter contre les inégalités.

Pour les délégués étrangers présents à Abidjan, je vous souhaite un bon retour chez vous. Pour ceux en ligne, meilleurs vœux de la part du Président, et nous espérons voir tout le monde en personne à Shanghai, en Chine, en novembre prochain.

Je vous remercie.